
تعادل|
 اعضاي كميس��يون برنامه وبودجه مجلس در نشست 
صبحانه كاري با اعضاي هيات نماين��دگان اتاق ايران، 
پيشنهادها و نقطه نظرات بخش خصوصي درباره بودجه 
1404 و چالش هاي حاكم بر اقتصاد را دريافت كردند. در 
اين نشست، كاهش فشارهاي مالياتي و تأمين اجتماعي، 
اجراي مفاد برنامه هفتم، حل مس��اله ارز و اجراي كامل 
و دقي��ق قوانين مورد تأكيد ق��رار گرفت. همچنين در 
خصوص تنظيم س��ند لايحه بودجه 1404، اتاق طي 
نامه اي، پيش��نهادهاي بودجه اي خود را براي سازمان 
برنامه ارسال و نامه اي به رييس سازمان برنامه وبودجه 
تنظيم و درخواست كرده كه پيش از ارسال سند لايحه 

به دولت، نظرات اتاق شنيده شود.

    نشست بودجه اي اتاق با سازمان برنامه 
صمد حس��ن زاده، رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كش��اورزي ايران در نشست ماهانه هيات نمايندگان 
ات��اق ايران گفت: اتاق با مجل��س و دولت ارتباط خوبي 
دارد و مي توانيم از رييس مجلس براي بخش خصوصي 
درخواس��ت زمان نطق قبل از دستور كنيم تا در صحن 
مجلس، بخش خصوصي مش��كلات خود را از نزديك 
مطرح كند. وي افزود: با اعضاي كميسيون برنامه وبودجه 
مجلس در اتاق ايران نشس��تي داش��تيم و مطالبي در 
آن نشس��ت ارايه ش��د. واقعيت اين است كه كل كشور 
مش��كلاتي دارد و دول��ت هم مي گويد در اين ش��رايط 
نمي تواني��م كاري انجام دهيم. يكي از اين مش��كلات، 
ناترازي انرژي اس��ت. بايد همه سعي كنيم در حل اين 
مشكلات به دولت كمك كنيم. حس��ن زاده ادامه داد: 
وزارت ني��رو مي گويد كه مي خواهد ۳0 هزار مگاوات به 
ظرفيت كش��ور اضافه كنند اما اين وع��ده به اين زودي 
عملياتي نمي ش��ود و اينكه در واقعيت چه خواهد شد، 
موضوع ديگري است. بخش خصوصي همت كند و در 
اين حوزه سرمايه گذاري كند تا اين مشكل كشور حل 
ش��ود. دولت خود توانايي حل اين مشكلات را به دليل 
تحريم ها و مشكلات سياسي منطقه ندارد. رييس اتاق 
ايران درباره س��پرده هاي اتاق ايران و اتاق شهرستان ها 
نزد بانك ها گفت: هيات رييس��ه اتاق ايران اعتقاد دارد 
مشكلات واحدهاي توليدي احصا شود و آن واحد توليدي 
كه در تأمين نقدينگي مشكلاتي دارند اتاق هاي بازرگاني 

در سراسر كشور در جهت حل آن تلاش كند.
رييس اتاق ايران درباره لايحه بودجه 1404 هم گفت: 
در خصوص تنظيم سند لايحه بودجه 1404، اتاق طي 
نامه اي، پيش��نهادهاي بودجه اي خود را براي سازمان 
برنامه ارس��ال كرد. همچنين نامه اي به رييس سازمان 
برنامه وبودجه تنظيم و درخواست شد كه پيش از ارسال 
سند لايحه به دولت، نظرات اتاق شنيده شود. روز شنبه 
۲۸ مهرماه اين اتفاق رقم خورد و نشس��ت مشتركي با 
رييس سازمان برنامه وبودجه و معاونان سازمان برگزار 
شد. حس��ن زاده اظهار كرد: در اين جلسه تلاش كرديم 
علاوه بر ارايه پيش��نهادهاي اتاق، به نبايدها در بودجه 
سال آتي هم اشاره كنيم و سازمان را از ارسال تبصره هاي 
آس��يب زا براي بخش خصوصي بر حذر داريم. در پايان 
جلسه با توجه به دغدغه هاي ارزي بخش خصوصي، مقرر 
شد جلسه اي با رييس كل بانك مركزي برگزار تا مسائل 

مرتبط با ارز در بودجه سال آتي طرح شود.

   صبحانه كاري
 با اعضاي كميسيون بودجه مجلس 

صمد حس��ن زاده، همچنين در صبحانه كاري اعضاي 
هيات نمايندگان ات��اق با اعضاي كميس��يون بودجه 
مجلس نيز تصريح كرد: چندين س��ال است كه شرايط 
سختي بر توليد، تجارت و به طور كلي اقتصاد ايران حاكم 
اس��ت. در اين وضعيت توليد ثروت، رفاه و اشتغال دچار 
اختلال شده و شاهد نابه ساماني هايي در فرآيند اجراي 
برنامه ها هستيم. بر اساس اظهارات او كسري تراز تجاري 
طي سه سال گذشته تهديد بزرگي است و نگراني هايي 
را براي تجار كشور به وجود آورده است. از طرفي شاهد 
افزايش تنش ها در منطقه هستيم كه صادرات ايران را 
تهديد مي كند. او به عدم دسترس��ي به سيستم بانكي 
بين المللي و افزايش هزينه هاي نقل وانتقال ارز در روند 
صادرات اش��اره كرد و گفت: در همين شرايط سيستم 
بانكي داخلي نيز دچار س��ختگيري هايي شده و نظام 
تعهد ارزي جاري موجب شده ارز صادراتي با نرخي پايين 
در بازار داخل عرضه شود. حس��ن زاده ادامه داد: درباره 
بودجه 1404 مطالب و پيش��نهادهايي را آماده و براي 
مقامات و تصميم سازان كشور ارسال كرديم. اميدواريم 

مورد توجه قرار بگيرد.

   بخش خصوصي سهمي از
 صندوق توسعه ملي ندارد

حجت ميرزايي، رييس مركز پژوهش هاي اتاق ايران به 
فشارهاي بي س��ابقه ناشي از محدوديت در تأمين مالي 
براي واحدهاي توليدي و صنعتي اش��اره و تصريح كرد: 
در گذشته منابع بانكي مهم ترين منابع تأمين سرمايه در 
گردش واحدها بود كه امروز اين سهم به شدت كاهش 
يافته است. او ادامه داد: سهم اصلي برداشت ها از صندوق 
توسعه ملي هم به دولت اختصاص دارد و بخش خصوصي 
از اين منابع سهمي نداشته اس��ت. در همين وضعيت 
فشارهاي مالياتي را بر پيكره توليد و صنعت كشور نيز 

شاهد هستيم.
ميرزايي درخواست كرد: براي بهبود وضعيت و كاهش 
دغدغه ها در محيط كسب وكار امكان واريز همه وجوه 
مالياتي و بيمه اي به حساب خزانه به صورت يكپارچه كه 
يكي از مواد برنامه هفتم است، محقق شود. از طرفي اين 
برنامه تأكيد دارد كه رسيدگي به پرونده هاي مالياتي و 
تأمين اجتماعي به شعب دادرسي منتقل شود كه موجب 

تخصصي تر شدن كار مي شود و اجراي اين ماده برنامه 
را نيز خواستاريم.

رييس مركز پژوهش هاي ات��اق ايران با بيان اينكه اداره 
بخش توليد و سرمايه گذاري صنعتي بدون داشتن برنامه 
و استراتژي غيرممكن اس��ت بر لزوم تدوين استراتژي 
توسعه صنعتي تأكيد كرد. او در ادامه به عدم تخصيص 
منابع بودج��ه اي و بي توجهي به واريز س��هم برخي از 
حوزه ها كه در بودجه هم آمده است، اشاره كرد و بنابراين 
اجراي دقيق قانون بودجه و تخصيص هاي به موقع سهم 

هر بخش را مورد توجه قرار داد.

   براي كاهش هزينه هاي دولت تلاش كنيم
محمود نجفي عرب، رييس اتاق تهران به داستان ماده 4۲ 
قانون ماليات ارزش افزوده اش��اره كرد و گفت: طبق اين 
ماده قانوني مع��ادل 1۲ در هزار ارزش گمركي كالا بايد 
به عنوان سهم شهرداري ها و دهياري ها تخصيص پيدا 
كند؛ اما ديوان محاسبات برداش��ت ديگري از اين ماده 
قانوني داشته و اعتقاد دارد وجه مازادي بايد از واردكننده 
دريافت شود. متأسفانه كميسيون عمران مجلس هم 
مدافع اين برداش��ت اشتباه اس��ت. در اين بين معاونت 
حقوقي رياست جمهوري مخالف دريافت وجه اضافه بوده 
و ب��ا توجه به قرار گرفتن ماده 4۲ در فصل تخصيص ها، 

دريافت وجه مازاد را خلاف قانون تشخيص داده است.
فرج الله معماري، رييس اتاق سمنان به دولت بزرگ و عدم 
توجه به اين مساله و تلاش براي تأمين منابع به منظور 

پاسخ هزينه هاي دولت اشاره كرد.
بر اساس اظهارات او، دولت براي تأمين منابع و مصارف، 
احكامي را در بودجه مي گذارد كه رفتار و حركت توليد 
را تحت تأثير ق��رار مي دهد. بنابراين به اعتقاد اين فعال 
اقتصادي بايد در بودجه روي اين احكام كه فعاليت هاي 

بنگاهي را محدود مي كند، متمركز و حساس شويم.
عضو هيات نمايندگان اتاق ايران غفلت دس��تگاه هاي 
دولتي در دريافت نظرات مش��ورتي بخش خصوصي را 
غيرقابل توجيه توصيف كرد و گفت: به بخش خصوصي 

حواسمان باشد كه در شرايط شكننده اي قرار دارد.

   خواسته فعالان اقتصادي از مجلسي ها
بهرام شكوري، رييس كميس��يون معدن اتاق ايران به 
قانون بودجه 140۲ و كمك به شركت هاي دانش بنيان 
و تخصي��ص نيم درصد از عوارض ص��ادرات مواد خام و 
نيمه خام معدني به آنها اش��اره كرد و شيوه اجراي آن را 
جفا در حق فعالان اقتصادي دانس��ت و تأكيد كرد: در 
اجراي اين قانون نبايد دس��ت دولت را باز بگذاريم بلكه 
لازم است شيوه اجرا به طور دقيق مشخص باشد. درصد 
سهم ها بايد در بودجه تعيين شود و لازم است ليست مواد 
خام و نيمه خام را هم با مشورت بخش خصوصي، مورد 

بازنگري قرار دهيم.
محمدصادق حميديان، رييس اتاق ش��يراز خواس��تار 
كوچك ش��دن دولت و توقف سيستم چانه زني در روند 
تدوين بودجه شد و تأكيد كرد: تسهيلات صنعت از كل 
تسهيلاتي كه در كشور پرداخت شده به شدت كاهش 
يافته و همين س��ير نزولي را در حوزه كشاورزي، شاهد 

هستيم. نتيجه اين رفتارها اثرات بزرگ و مخربي دارد.
اين عضو هيات نمايندگان اتاق ايران تأكيد كرد: برخي 
كالاهاي وارداتي با نرخ بالاتر در بازار فروخته مي شود. بايد 
در بودجه ممنوعيت وارداتي توليدكننده رانت را از بين 
ببريد. اجازه دهيد بازار روند طبيعي خود را دنبال كند و 

بدين ترتيب با فساد مقابله كنيد.
محمود تولايي، رييس كميسيون ماليات اتاق ايران نيز 
گفت: تمام هزينه هايي كه به عنوان انواع عوارض دريافت 
مي شود به گونه اي ماليات است پس در منطقه و حتي در 
مقايسه با بسياري از كشورهاي دنيا ماليات بالايي در ايران 
پرداخت مي شود؛ هرچند به اشتباه سهم ماليات دريافتي 
در ايران اندك تصور مي ش��ود. اين ن��گاه را بايد اصلاح 
كنيم.  امير كش��اني، رييس اتاق اصفهان از چالش هاي 
ناشي از ايجاد واحدهاي غيردولتي كه در قانون اساسي 
جايگاهي ندارند، صحبت كرد و خروج قهرمانانه دولت از 
اقتصاد را خواستار شد. اين فعال اقتصادي ادامه داد: هرچه 
دولت بزرگ تر شود يعني بخش خصوصي بايد كوچك 

و نحيف تر شود. بايد يكجا مانع ادامه اين مسير شويم.
علي عبدالهيان، رييس اتاق اردبيل، چالش هاي امروز را 

نتيجه رويكردها و نگاه هاي خودمان دانست و تأكيد كرد: 
دولت هيچگاه بخش خصوصي را نديد. اگر اين رويكرد 
اصلاح شود بخش زيادي از فعاليت ها توسط اتاق ها دنبال 
مي شود. اتاق ها نهادهاي بين المللي هستند ولي جايگاه 
آنها را درست نديديم. محسن اميني، رييس كميسيون 
صنايع غذايي اتاق اي��ران از لزوم حذف ارز ترجيحي در 
فرآيند تأمين مواد اوليه صناي��ع غذايي صحبت كرد و 
گفت: ارز ترجيحي را از فرآيند تأمين مواد اوليه صنايع 
غذايي برداريد و به زنجي��ره نهايي ببريد. تخصيص ارز 

ترجيحي تنها به فساد منجر مي شود.

   اعضاي كميسيون بودجه چه گفتند؟ 
در ادام��ه نشس��ت،  ه��ادي قوامي، عضو كميس��يون 
برنامه وبودج��ه مجلس، تأكيد كرد: ديوان محاس��بات 
درباره ماده 4۲ قانون ماليات ارزش افزوده نظري داده كه 
خلاف نظر قانون گذار است. منظور از قانون، اختصاص 
معادل 1۲ درهزار ارزش گمركي است و نه دريافت وجهي 
مازاد، پس برداشت ديوان محاسبات خلاف قانون است.

مهرداد لاهوتي، نايب رييس كميسيون برنامه وبودجه 
مجلس توجه به نظرات و پيشنهادهاي بخش خصوصي 
را الگوي رفتاري نمايندگان در مجلس دانست و تأكيد 
كرد: اين كميسيون يكي از ظرفيت هاي مهم در مجلس 
است. در اين بين اعتقاد داريم دولت بايد كوچك شده و 
به وظيفه نظارت خود بپردازد. در مقابل بخش خصوصي 
بايد در امور اجرايي جايگزين دولت شود و براي تحقق 
اين هدف منتظر نظرات بخش خصوصي هستيم. حتي 

در حل بحران انرژي، راهكار ارايه دهيد.
عبدالحسين روح الاميني، عضو كميسيون برنامه وبودجه 
مجلس نيز در ادامه گفت: نبايد كلاف سردرگم اقتصاد 
كشور را پيچيده تر كنيم، بلكه بايد تلاش كنيم به تدريج 
اين كلاف را بگش��اييم. ايران در عمل وارد جنگ شده و 
نبايد با دس��تان خود راه تنفس خ��ود را ببنديم. در اين 
مدت پيشنهاد مي شود صادرات خدمات فني مهندسي 
و دانش بنيان ها كه در آنها قوي تر هس��تيم را در اولويت 

قرار دهيم و متمركز روي ظرفيت هاي خود جلو برويم.

محسن زنگنه، عضو ديگر اين كميسيون مجلس گفت: 
دولت ترجيح مي دهد كه شركت ها همگي زيرمجموعه 
خود باشند تا روي آن نفوذ داشته باشد، در واقع نگاه ضد 
بخش خصوصي حاكم بر كشور بوده و تنها مدافع اصلي 
بخش خصوصي، رهبري است. پس چون افراد در مجلس 
و دولت وام دار هستند، مشكلات حل نمي شود. در مساله 
ارز هم نمي توانيم مشكل را حل كنيم چون تعارض منافع 
وجود دارد و تا زماني كه اين تعارض ها هست، مشكلي 
رفع نخواهد شد. او تأكيد كرد: رابطه بخش خصوصي با 
مجلس بايد اصلاح ش��ود، به گونه اي كه هر مشكلي در 
ارتباط با يك كميسيون مجلس پيگيري شود؛ نمي شود 

با پيگيري هاي موازي به حل چالش ها كمك كرد.
نبي اله محمدي، عضو كميسيون برنامه وبودجه مجلس 
نيز از اهميت كوچك شدن دولت و كاهش هزينه هاي 
دولت سخن گفت. به باور او نرخ مالياتي كه در ايران گرفته 
مي شود بالاس��ت و در مقابل، خدماتي كه به مردم ارايه 

مي شود با سطح ماليات ها هماهنگ نيست.
در بخش پاياني نشس��ت، غلامرضا تاجگردون، رييس 
كميسيون برنامه وبودجه مجلس تصريح كرد: در بودجه 
همه مشكلات را نمي توانيم حل كنيم. از طرفي تعارض 
منافع بين مجلس و بخش خصوصي بسيار زياد شده و در 
عين حال درباره مسائلي صحبت مي كنيم كه خودمان 
خلق كرديم. پس بهتر است ديگر به دنبال مقصر نباشيم 
و با شناسايي چالش هاي اساسي، راهكار ارايه دهيم. به 
اعتقاد او موضوع ارز، يك بحث اساس��ي و كليدي است 
كه كل اقتصاد را دربرمي گيرد. در اين حوزه هم تعارض 
منافع به شدت شكل گرفته و موجب نگراني شده است. 
همين تعارض ها حل چالش ها را سخت كرده است. وي 
با اش��اره  به استفاده زياد مس��ولان اقتصادي براي ارايه 
نظراتشان از شبكه هاي مجازي گفت: مسائل كشور بايد 
از فضاي توييتي خارج شود و با مسائل بخش خصوصي 
آش��نا ش��وند. تاجگردون تاكيد كرد، كه پيشنهادهاي 
اصلاحي و موردنظر اتاق ايران درب��اره بودجه 1404 را 
دريافت كرديم و آنچه در بودجه قابل اعمال باشد را مدنظر 

خواهيم داشت.
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راه اندازي كميته ابطال 
بخشنامه هاي خلق الساعه 

به دنبال عدم توقف بخشنامه هاي خلق الساعه در دولت، 
شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي استان تهران 
كميته حقوقي را راه اندازي كرده است تا موانع كسب و كار 
به سياست گذاران گوشزد شود تا در اسرع وقت برطرف 
شود.  به تازگي يك كميته حقوقي ذيل دبيرخانه شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي استان تهران تشكيل 
شد. اين كميته به دنبال مصوبه اولين جلسه كارگروه 
»شناسايي و رفع مش��كلات مرتبط با ثبت سفارش و 
تخصيص ارز م��ورد نياز واحدهاي توليدي« كه يكي از 
كارگروه هاي 1۲گانه فعال زيرنظر شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي اس��تان تهران و دادگس��تري 
كل استان تهران اس��ت؛ راه اندازي شده است.  به گفته 
هومن حاجي پور، قائم مقام دبير ش��وراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي استان تهران، كميته حقوقي 
با هدف شناسايي، بررسي و اصلاح يا ابطال بخشنامه ها، 
دستورالعمل ها و ساير شيوه نامه هاي اجرايي و ابلاغي 
توسط سازمان ها كه با قوانين بالادستي يا شرع مغايرت 
دارند و مخل فضاي كسب وكار هستند؛ راه اندازي شده 
است. طبق اعلام اتاق تهران اين كميته موظف به پيگيري 
براي ابطال بخشنامه هاي يك شبه و خلق الساعه است 
كه بدون طي ك��ردن روندهاي قانوني توس��ط برخي 
س��ازمان دولتي تصويب و ابلاغ مي ش��ود. حاجي پور 
فرآيند بررسي و پيگيري بخشنامه ها در كميته حقوقي 
را شامل چهار مرحله عنوان كرد و توضيح داد: در مرحله 
اول، بخشنامه، دستورالعمل، شيوه نامه يا رويه اجرايي و 
مكاتبات مانع يا مخل كسب و كار و مغاير با شرع و قانون 
از سوي فعالان اقتصادي و تشكل هاي بخش خصوصي 
به شوراي گفت وگو ارجاع مي شود و در مرحله دوم، اين 
مقرره به صورت دقيق و كارشناس��ي بررسي مي شود 
تا مغايرت هاي آن با قوانين بالادستي و موازين شرعي 
شناسايي شود. او افزود: مرحله سوم، دعوت از ذي نفعان 
به منظور استماع نظرات و پيشنهادهاي نمايندگان بخش 
خصوصي و تش��كل هاي اقتصادي و اعلام راهكارهاي 
حقوقي اس��ت. در مرحله چهارم نيز با دستگاه اجرايي 
صادركننده بخشنامه، دستورالعمل يا شيوه نامه اي كه 
مغاير با قانون يا شرع تشخيص داده شده است، مكاتبه 
و موارد متعارض آنكه مانع و مخل كس��ب وكار و اضرار 
فعالان اقتصادي است، همراه با ارايه پيشنهاد مناسب 

جهت اصلاح و رفع آن اعلام مي شود.
حاجي پور ادام��ه داد: در نهايت در صورت عدم حصول 
نتيجه در مكاتبه با دستگاه هاي اجرايي، مقرره مورد نظر 
كه با شرع يا قانون مغايرت دارد در هيات عمومي ديوان 
عدالت اداري مطرح ش��ده و تا ابطال آن پيگيري لازم 

صورت خواهد گرفت.

كاسبان تحريم شوراي عالي 
صادرات را تعطيل كردند

رييس كميس��يون صادرات اتاق بازرگاني تبريز گفت: 
تشكيل دوباره ش��وراي عالي صادرات غيرنفتي وقتي 
مثمرثمر اس��ت كه مصوبات آن اجرا ش��ود در غير اين 
صورت مانند شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي 
برگزاري آن تنها به هدررفت وقت حاضران مي انجامد. 
سيديوسف حس��يني، رييس كميس��يون صادرات و 
مديريت واردات ات��اق بازرگاني تبري��ز در گفت وگو با 
خبرنگار ايلنا بر لزوم تش��كيل ش��وراي عالي صادرات 
غيرنفتي تاكيد كرد و اص��رار وزير صمت بر احياي اين 
شورا را به جا دانست، وي در همين حال تصريح كرد كه 
تشكيل دوباره شورا وقتي مثمرثمر است كه آنچه در آن 
تصويب مي شود اجرا شود. حسيني افزود: اكنون شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي كه ماهانه با حضور 
فعالان بخش خصوصي و مسوولان دولتي برگزار مي شود 
اما وقتي مصوبات اين شورا اجرا نمي شود برگزاري آن تنها 
به هدررفت وقت حاضران مي انجامد و تاثيري در تسهيل 
شرايط صادركنندگان ندارد. با اين حال تشكيل اين نهاد 
اميدواري بازرگانان را به تسهيل شرايط تجارت بالا مي برد 
و صادرات جان مي گيرد اما واقعيتي اكنون وجود دارد اين 
است كه صادرات روز به روز در حال كاهش است و تا زماني 
كه پشت درهاي بسته براي تجارت كشور تصميم گيري 
مي شود شرايط تغييري نخواهد داشت. وي اظهار كرد: 
رياست شوراي عالي صادرات غيرنفتي با رييس جمهور 
است و در آن جمعي از وزيران و رييس بانك مركزي در 
كنار رييس اتاق بازرگاني ايران نيز حضور دارند اما پنج 
سال پيش كاسبان تحريم ش��رايطي را رقم زدند كه به 
تعطيلي اين شورا انجاميد و اكنون تشكيل دوباره اين شورا 
مي تواند نفوذ بخش خصوصي را بر سياست گذاري ها بالا 
ببرد، اين شورا همچنين محل چكش كاري مشكلات و 
واگذاري كار به كاردان است و تاكيد صريح وزير صمت 
بر احياي اين شورا مي تواند ضمانتي بر اجراي مصوبات 
باشد، ضمن اينكه مصوبات اين شورا در صورت لزوم در 
اختيار هيات وزيران قرار مي گيرد. رييس كميس��يون 
صادرات و مديريت واردات اتاق بازرگاني تبريز در ادامه 
گفت وگو از تك نرخي شدن ارز به عنوان حلال مشكلات 
صادركنندگان ياد كرد و گف��ت: بازرگانان به تعهدات 
ارزي خود پايبند هستند و هيچ ايراني نيست كه خواهان 
بازگرداندن ارز به كشور نباشد اما نحوه بازگشت آن نبايد 
به ضرردهي صادركننده بينجامد البته حل اين مشكلات 
كار سختي نيست اما اين كاسبان تحريم هستند كه بر سر 
راه حل مشكلات مانع تراشي مي كنند. وي اضافه كرد: 
دولتي ها اظهار مي كنند غي��ر از ارز حاصل از صادرات 
منبعي براي تامين ارز موردنياز واردات ندارند آنها درست 
مي گويند ام��ا ارز موردني��از واردات را به چه قيمتي از 
صادركننده دريافت مي كنند؟ حس��يني خاطرنشان 
كرد: اين رويه اش��تباه به بيش اظه��اري و كم اظهاري 
واردكنندگان و صادركنندگان انجاميده و صادركنندگان 
شناس��نامه دار را به خروج از عرصه صادرات سوق داده 
است؛ من رييس كميسيون صادرات اتاق بازرگاني تبريز 
هستم و در جلس��اتي كه در اتاق تبريز برگزار مي شود 
خيلي  از حاضرين را نمي شناسم، اين تعدد افراد برآمده 
از افزايش صدور كارت هاي بازرگاني است و اين افزايش 
شمار بازرگانان در شرايطي اتفاق افتاده كه صادرات ما 

نسبت به واردات كمتر و تراز تجاري منفي شده است.

ايراني ها ۱،۵ برابر مردم دنيا 
روغن و شكر مصرف مي كنند 

»اخلاق كشاورزي در مصرف هم رعايت نمي شود، 
ايراني ها 1.۵ برابر كش��ور هاي ديگر روغن و شكر 
مصرف مي كنند كه علاوه بر ضرر هاي جبران ناپذير 
براي س��لامتي خودش��ان مثل دياب��ت و تصلب 
شرايين به اقتصاد كشور هم ضربه مي زنند. حدود 
يك سوم توليد غذاي ما هدر رفته و به هدف توليد 
خود نمي رس��د. حدود يك سوم شكر و ۹0 درصد 
روغن را وارد مي كنيم، اما با بررسي الگوي مصرف 
مي بينيم ك��ه بيش از 1.۵ برابر س��ند ملي امنيت 
غذايي را مصرف مي كنيم.«  وزير جهاد كشاورزي با 
بيان اينكه اخلاق در مصرف محصولات كشاورزي 
رعايت نش��ده است گفت كه حدود يك سوم شكر 
و ۹0 درص��د روغن را وارد مي كنيم، اما با بررس��ي 
الگوي مصرف مي بينيم كه بيش از 1.۵ برابر سند 

ملي امنيت غذايي را مصرف مي كنيم.
به گزارش فارس؛ وزير جهاد كش��اورزي در مراسم 
اولين همايش ملي اخلاق در كشاورزي و غذا درباره 
اهميت اخلاق در كشاورزي به سخناني از پيامبران 
و امامان اشاره كرد و گفت كه اخلاق شامل عدالت و 
كرامت است و پيامبر اكرم )ص( مي فرمايد كه من 
براي مكارم اخلاق مبعوث ش��دم يا مولا علي )ع( 
مي فرمايد كه اگر نبود ترس از جهنم و شوق بهشت 

من مكارم اخلاق را باز پي مي گرفتم. 
نوري گفت كه در عرصه كشاورزي هم اخلاق بسيار 
مهم است و فرهنگ، اقتصاد، معيشت و امنيت را در 
بر مي گيرد و عرصه وس��يعي است كه پرداختن به 
نظامات اخلاقي در اين حوزه از ضروريات اس��ت و 

بايد كاملا رعايت شود. 
وزير جه��اد كش��اورزي افزود ك��ه در يك جامعه 
كشاورزي اگر مي خواهيم بدانيم كه اخلاق رعايت 
شده اس��ت يا نه بايد به توسعه پايدار و آسيب هاي 
زيس��ت محيطي آن نگاه كنيم، برخورد با خاك يا 
آب بسيار مهم است و قطعا درباره مصرف آب غير 
اخلاقي برخ��ورد كرده ايم و تغييرات آب وهوايي و 

اقليم هم نشانگر اين موضوع است. 
نوري افزود كه طبق فرمايش��ات قرآن هيچ ذره اي 
در اي��ن دنيا عبث خلق نش��ده و هر ك��دام كاري 
انجام مي دهند بنابراي��ن بايد ارزش اين مخلوقات 

خداوندي حفظ شود. 
وزي��ر جهاد كش��اورزي در پايان تصري��ح كرد كه 
حتي با رعايت اخلاق مي توان جلوي بس��ياري از 
دورريزهاي كش��اورزي و فس��اد غذايي را گرفت و 
حتي با رعايت اخلاق در مصرف آب ضريب امنيت 

غذايي را افزايش داد. 
طبق آمار س��ازمان خواروبار كشاورزي ملل متحد 
سالانه بيش از ۳۵ درصد مواد غذايي در جهان قبل 

از رسيدن به سفره مردم از دست مي رود. 
وزير جهاد كش��اورزي همچنين گفت كه اخلاق 
كشاورزي در مصرف هم رعايت نمي شود ايراني ها 
1.۵ برابر كش��ورهاي ديگر روغن و ش��كر مصرف 
مي كنند كه علاوه بر ضررهاي جبران ناپذير براي 
سلامتي خودشان مثل ديابت و تصلب شرايين به 

اقتصاد كشور هم ضربه مي زنند. 
به گفته وزير جهاد كشاورزي حدود يك سوم توليد 
غذاي ما هدر رفته و به هدف توليد خود نمي رسد؛ 
به همين جهت بايستي فرهنگ مصرف درست را بر 

اساس اخلاق تدوين كرده و گسترش دهيم. 
وي افزود كه حدود يك س��وم ش��كر و ۹0 درصد 
روغن را وارد مي كنيم، اما با بررسي الگوي مصرف 
مي بينيم كه بيش از 1.۵ برابر سند ملي امنيت غذايي 

را مصرف مي كنيم. 
وي تاكيد كرد كه هشدارهايي كه از طبيعت دريافت 
مي كنيم حاكي از اين است كه اخلاق در توليدات 
كش��اورزي و نحوه مقابله با آب و خاك هم رعايت 

نشده است.

در نشست صبحانه كاري فعالان اقتصادي با اعضاي كميسيون بودجه مجلس تاكيد شد 

درخواست  بودجه اي  اتاق  از  دو  قوه 

آگهی  مزايده  عمومی 
اداره کل راه و شهرسازی استان بوشهر به نمایندگی از سازمان ملی زمین و مسکن در نظر دارد وفق ضوابط و مقررات ابلاغی مربوطه ، یک قطعه 
زمین با کاربری تاسیسات واقع در شهر خورموج مطابق با جدول ذیل را از طریق مزایده عمومی واگذار نماید. متقاضیان میتوانند جهت کسب 

اطلاعات بیشتر طبق تاریخ های اعلام شده به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( مراجعه نمایند . 

کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اس�ناد مزایده تا ارائه پیشنهاد ش�رکت کنندگان و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی )ستاد( به آدرس www. setadman.ir انجام خواهد شد.  و لازم است شرکت کنندگان در صورت عدم عضویت قبلی ، کلیه مراحل 

ثبت نام در سایت مذکور را جهت دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام کرده و در مزایده اعلام شده شرکت كنند .
 محل دریافت اسناد مزایده : شرکت کنندگان جهت دریافت اسناد مزایده به آدرس  www. setadman.irمراجعه نمایند. 

ضمنا شرکت کنندگان در مزایده جهت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده به اداره پیمان و رسیدگی و همچنین جهت ارائه پاکات الف و 
ب )تضمین شرکت در مزایده و مدارک مشخص شده در اسناد( در موعد مقرر به دبیرخانه اداره کل راه و شهرسازی به آدرس بوشهر ابتدای بلوار 
سپهبد قرنی اداره کل راه و شهرسازی استان بوشهر ساختمان شماره ۲ مراجعه نمایند. در ضمن هزینه کارمزد سامانه ستاد و درج آگهی در روزنامه 

بر عهده برنده مزایده خواهد بود. اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه ۱۴۵۶ می باشد.

نوبت دوم

اداره  ارتباطات  و  اطلاع رسانی  راه  و شهرسازی استان بوشهر 

وزارت راه  و شهرسازی 
اداره کل  راه  و  شهرسازی  استان  بوشهر 

شماره شماره  مزایده
 مساحتکاربریپلاک ثبتی

 )متر مربع(
قیمت هر متر 

مبلغ تضمین قیمت کل/ ریالمربع / ریال
شماره مزایده در سامانه نشانیریال

ستاد

۲37,3۶0,000 ۴,7۴7,۲00,000 ۱۵,000,000 3۱۶/۴8تاسیسات ۱۴03-۵۵۱0۴0/9۴99
خورموج:  بلوار کشاورز- 
میدان دکتر ظریف فرد- 

پشت  پمپ  بنزین 
 ۲00300338900007۴

از ساعت ۱۶ مورخ ۱۴03/08/0۱ تا  ساعت ۱۲ مورخ ۱۴03/08/0۶ مهلت دریافت اسناد از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 

مورخ ۱۴03/08/0۲  تا  ۱۴03/08/۱۵  ) در ساعات اداری روزهای کاری (مهلت  بازدید از پلاک  مورد  نظر ) در ساعات اداری( 

تا ساعت ۱۲  مورخ ۱۴03/08/۱۶مهلت بارگذاری و پیشنهاد قیمت به صورت الکترونیکی  در سامانه  ستاد 

تا ساعت ۱۲  مورخ ۱۴03/08/۱۶مهلت  تحویل نسخه  فیزیکی  پاکات الف و ب به دبیرخانه ساختمان  شماره  دو 

ساعت ۱۲:30  مورخ ۱۴03/08/۱۶ تاریخ  گشایش  پاکات 

مدت  اعتبار  پیشنهاد  سه ماه  می باشد 


